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Maa- ja metsätalousministeriö   Yhteenveto 
       3.7.2019 

Keskustelutilaisuus 23.4.2019 

Naudanliha-alan nykytila ja tulevaisuus Suomessa  

 
Maa- ja metsätalousministeriö järjesti osana EU:n yhteisen maatalouspolitiikan (CAP) uu-
distusta naudanliha-alan keskustelutilaisuuden Helsingissä 23.4.2019. Tilaisuudessa oli 
21 osallistujaa ja 7 etäosallistujaa, jotka edustivat tuottajia, teurastamoalaa ja maata-
loushallintoa. Tilaisuudessa pidettiin esitelmät CAP27 –valmistelun tilanteesta, naudan-
lihan tuotannon nykytilasta sekä teurastamoalasta sekä naudanlihan markkinatilan-
teesta. 
 

Kommentteja/nostoja keskustelusta 
 
Nykyjärjestelmät ja CAP –uudistus 
 

- Nykyjärjestelmä on tasapuolinen koko maan tasolla, investointituet turvattava ja 

tukioikeuksista luovuttava. 

 

- Tukikatto olisi ”karmaiseva” nautatiloille, taattava riittävät tukitasot naudoille. 

- Lypsylehmien määrän vähenemisen ja emolehmien määrän kasvun vuoksi tulisi 

tukimäärät kohdentaa uudelleen ja joustavuutta varojen jaossa lisätä. EHK:n lai-

dunnustoimenpiteelle toivotaan jatkoa.  

 

- Muuhun kuin rehuntuotantoon suuntautuneet heinä- ja nurmialojen tukia hake-

vat vaikeuttavat aktiivi- ja luomuviljelijöiden pellon saantia. Tuet tulee kohden-

taa markkinakelpoisia tuotteita tuottaville aktiivitiloille. Maisemanhoitoon oma 

”rahasto”, ruoantuotanto ja ympäristöarvot eriytettävä. 

 

- Kansallinen eläintautivakuutus; tukimuoto vai rahasto? Salmonella vapaus tär-

keä Suomelle, yhteinen malli tärkeä. 

 

- Jäsenmaalle pakollinen, mutta viljelijälle vapaaehtoinen ekojärjestelmä kiinnos-

tava. Nautasektorille tärkeä imagotekijä on nurmituotanto ja laiduntaminen, 

peltolaitumet, joten niiden tukemiseen tulisi panostaa. Monimuotoisuustukea 

pellon ulkopuolisille kohteille 
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- Satotasojen kehittymisen uhkana ja esteenä ympäristöön liittyvät säädökset. 

- Yhteistyömuotoja voidaan tukea, koneyhteistyössä Suomessa kuitenkin ajalli-

suuskustannus (kasvukauden hektisyys, kasvustojen nopea kehittyminen). 

- Viljelijöiden tutor ja innovointi –toimintaan tulisi edelleen saada rahoitusta. 

- Tarvitaan tiedottamista Naseva –järjestelmästä, sen piiriin kuuluu vain noin 53 

% nautatiloista (se rinnastetaan usein valvontaan) 

Naudanlihan maine, brändäys, luomu, jalostus, tutkimus 
 

- Julkinen mielipide ja maineen hallinta iso haaste, kallista. Olisiko yhteinen asia-

mies ratkaisu? Tärkeää on lihan imagon ja maineen parantaminen kuluttajien 

suuntaan (vrt. kotimaisen kasvihuonetuotannon onnistunut imagotyö).  

 

- Pihviliha yhdistettynä luomuun on haastava yhdistelmä imagon rakentamisessa. 

Luomuvasikolle ei myöskään löydy kasvattajia, niiden markkinat eivät vedä tällä 

hetkellä. 

 

- Tutkimustiedon esiin nostaminen on tärkeää. Nauta muokkaa nurmiproteiinia 

ihmisen ravinnoksi. Kansakunnan riskienhallinnassa, huoltovarmuuden näkökul-

masta naudanliha on ylivertainen. Todettiin, että Lukella on meneillään nauta-

alaa tukevia hankkeita/selvityksiä, mm. ilmastoystävällisen naudan jalostami-

nen, nautojen genominen valinta, nurmen hiilensidonta. 

 

- Lihan alkuperämerkintä on tärkeää. 

Naudanlihan saatavuus 
 

- Ravintolasektorin helppo saada tuontilihaa. Sen sijaan teurastamo ei voi toimia, 

jos lihansaannissa on epävarmuutta. Tällä hetkellä ei näyttäisi olevan naudanli-

hansaannissa hälytysmerkkejä, mutta lehmien määrän jatkuva väheneminen ai-

heuttanee lihapulaa tulevina vuosina.  Aasian markkinat vetävät, joten vienti on 

hyvä vaihtoehto. 

 

- Vasikkakuolleisuus on edelleen ongelma erityisesti lypsylehmätiloilla, joten kou-

lutusta tulisi lisätä. 

 

Eläinten merkintä ja rekisteröinti 
 

- Tuottajien antama valtuutus teurastamoille poistoilmoitusten tekemiseen on 

tärkeää, siihen ovat merkittävimmät teurastamot valmiit sitoutumaan.  



3/3 

 

 

- E-merkki tulisi olla pakollinen, se tulee juridisesti mahdolliseksi heinäkuussa 

2019. E-merkkiin ovat teurastamot myös valmiit sitoutumaan, myös lypsylehmä-

tilan kaikki vasikat tulisi e-merkitä. 

 

- CAP –uudistus antaa jäsenmaalle nykyistä enemmän mahdollisuuksia valvonnan 

uudistamiseen ja yksinkertaistamiseen, mutta merkinnän ja rekisteröinnin 

osalta nykyiset säädökset tulevat jatkumaan. Sanktioinnit usein kohtuuttomia, 

joten pieniin, inhimillisiin virheisiin on ehdottomasti saatava liikkumavaraa. To-

dettiin, että rekisterivirheen ilmoittamisiin on pian tulossa automatiikkaa, mikä 

vähentänee rekisterivirheitä ja sitä kautta kohtuuttomia sanktioita 

Tarkastuseläinlääkärin toiminta  
 

- Tarkastuseläinlääkärin työn kohtuullistamiselle on tarve. Tarkastuseläinlääkä-

rillä ei tällä hetkellä pääsyä nautarekisteriin, mikä voisi helpottaa työtä? Robo-

tiikka –hanke meneillään, esim. muistiinpanojen korvaaminen sanelulla toisi 

merkittävää helpotusta. 

Nuoret viljelijät 
 

- Maatalouden peruskoulutukseen, yritysjohtamiseen ja talousosaamiseen pa-

nostettava nykyistä enemmän. Kausityövoiman työllistämistä olisi helpotettava.  

- Nuoret eivät ehkä innostu ”auringonlaskunalasta”. Peruskannattavuus ja nau-

danlihantuotannon imago tärkeää erityisesti nuorille aloittaville viljelijöille. 

- Ei liikaa suuruuden korostamista, vaan pienestäkin pitää voida aloittaa! 
 

Keskustelutilaisuuden yhteenveto esitellään CAP27 maatalous-, maaseutu- ja markkina-
työryhmille kevään –kesän 2019 aikana. Kertynyt materiaali tallennetaan hallinnon 
CAP27 sähköiseen työtilaan. Materiaalia käytetään myös epävirallisissa valmistelupala-
vereissa sekä virkamiestyössä. Osallistujalistaa käytetään vain, jos on tarve osoittaa 
EU:n komissiolle sidosryhmien osallistuminen CAP27 valmisteluun.  
 

Kiitos osallistujille.  


